

## GOETHE und der Borschen (Bořeň; Tschechische Republik)

## GOETHE and the Borschen (Bořeň volcano; Czech Republic)

JOHANNES BAIER (Tübingen)

**Key words:** Goethe, Bořeň volcano, phonolite, Bohemia, Bílina, 19<sup>th</sup> century, history of science

### Zusammenfassung

Der Bořeň (Borschen) ist ein phonolithischer Vulkan in Böhmen, der sich bei Bílina (Bilin, Tschechische Republik) befindet. Die wenigen Anmerkungen von JOHANN WOLFGANG VON GOETHE (1749–1832) zum Bořeň werden im Rahmen von GOETHEs geologischer Position (um 1813) diskutiert. Sein Tagebuch beschreibt die umgebenden Gruben bei Duchov (Dux) und Bílina in einer pseudovulkanistischen Sichtweise. Nichtsdestotrotz wird der Ursprung des Vulkans in seinem Tagebuch nicht diskutiert.

### Abstract

The Bořeň is a phonolitic volcano in Bohemia, which is situated in the vicinity of Bílina (Bilin, Czech Republic). The few remarks of JOHANN WOLFGANG VON GOETHE (1749–1832) to the Bořeň volcano are discussed within the scope of his geological position (around 1813). His diary describes the surrounding carries in Duchov (Dux) and Bílina in a pseudo-volcanic view. Nevertheless he didn't discuss the origin of the Bořeň volcano itself.